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گفت وگو با مهوش ادیب، رئیس »انجمن معلولان ضایعه نخاعی تهران« 

رشد قارچ گونه برخی موسسات مشکل ساز است

| طرح ن�و|  رضا نامج�و|  فعالی�ت انجمن ها 
و موسس�ات خیری�ه، ارتب�اط مس�تقیمی با 
امکانات دولتی ن�دارد. از همین رهگذر حضور 
افراد خی�ر و همکاری آنها با این موسس�ات از 
اهمیت بالایی برخوردار است. نکته قابل توجه 
در ای�ن بح�ث، فرآیند اعتمادس�ازی اس�ت 
که باید از س�وی موسس�ات ص�ورت گیرد تا 
مردم را به س�مت کمک به اینگونه موسسات 
ترغی�ب کند. ازجمله مش�کلات اساس�ی که 
انجمن های خیریه فع�ال )و البته غیرمعروف( 
ب�ا آن دس�ت وپنجه ن�رم می کنن�د، معطوف 
به همی�ن ماجراس�ت. آنچن�ان ک�ه برخی از 
موسس�ات خیریه به واس�طه عدم شفافیتی 
ک�ه در کارهایش�ان دیده می ش�ود، همکاری 
مردم با موسس�ات خیریه را ب�ا چالش مواجه 
کرده اند. مهوش ادیب، رئیس »انجمن معلولان 
ضایعه نخاع�ی ته�ران« با ما اس�ت ت�ا درباره 
مش�کلات و موانع پیش روی موسسات خیریه 

و البته کار خیر در جامعه ایران صحبت کند. 

 انجمن شما برای انجام فعالیت هایش با چه 
مشکلات یا محدودیت هایی مواجه است؟

اگر بنا باش��د درباره موانع پی��ش روی انجمنی که 
شخصا ریاس��ت آن را به عهده دارم، سخن بگویم به 
دو موضوع اساسی اش��اره می کنم.  مورد اول درباره 
کمک خیرین اس��ت و دومین مورد درباره همکاری 
ما با موسس��ات آموزش عالی و دانش��گاه ها. در مورد 
کمک خیرین ذکر این توضیح لازم است که انجمن 
م��ا از طریق هی��چ ارگان دولتی حمایت نمی ش��ود 
بنابرای��ن حضور خیرین و کمک ه��ای آنها می تواند 
انجمن را فعال تر کند و به تبع آن می توانیم خدمات 
و سرویس های بیشتری به معلولان ارایه دهیم. بعد 
از کمک هایی که از طرف م��ردم صورت می گیرد )و 
امیدوارم مستمر باش��د( فعالیت ها به همکاری های 
مراکز علمی و دانشگاهی با موسسه معطوف می شود. 
این همکاری بیش��تر مربوط به برگزاری کارگاه های 

آموزشی است.  
 در حوزه کمک خیرین با توجه به ظرفیتی 
که وجود دارد به نقطه مناسبی رسیده اید یا در 

این مقوله با مشکل خاصی مواجه هستید؟
در حال حاض��ر تم��ام بودج��ه انجم��ن از طریق 

کمک های خیرین تأمین می شود.
خوش��بختانه کمک ه��ا ب��ه ص��ورت نس��بی در 
ح��د قابل قبولی هس��تند ام��ا مهم ترین مش��کلی 
ک��ه درحال حاض��ر در ای��ن زمین��ه ب��ا آن مواجه 
هس��تیم این اس��ت ک��ه انجمن های خیریه رش��د 
قارچ گون��ه ای دارن��د. وقتی چنین ش��رایطی ایجاد 
می ش��ود، خیرین به نوع��ی احس��اس بی اعتمادی 
می کنن��د و ب��ا این س��وال مواج��ه می ش��وند که 
 مراکز خیریه تا چ��ه حد در انجام فعالیت هایش��ان 

صادق هستند.  
 به نظر ش�ما از چه راهی می ت�وان اعتماد 
خیرین را نس�بت به فعالیت ه�ای انجمن های 

خیریه جلب کرد؟
تنها راهی ک��ه می توان به واس��طه آن امیدوار بود 
خیرین به یک موسس��ه و اقدامات آن اعتماد کنند 
این است که ببینند مراکز خیریه تا چه حد در انجام 
کارهایش��ان صادق هس��تند. خیرین وقتی صداقت 
کاری را می بینند و در برخوردهای عملی در جریان 
فعالیت های انجمن قرار می گیرند، کمک های خود را 

مستمر انجام خواهند داد.  
 محدودیت های�ی که از آنها س�خن گفتید 
تا چه حد ب�ه موضوع تبلیغات مربوط اس�ت؟ 
بالاخ�ره ت�ا زمانی ک�ه م�ردم ای�ن انجمن را 
نشناس�ند، نمی ت�وان از آنه�ا توق�ع کم�ک 

داشت...  
انجمن ما در م��ورد تبلیغات تا ح��دودی ضعیف 
عمل کرده اس��ت.  ش��اید به آن خاطر که این علاقه 
در انجم��ن وجود ندارد ک��ه اقدامات��ش را از طریق 
مطبوعات معرفی کند. حال آن که خیلی از انجمن ها 
ای��ن کار را انجام می دهند. ما بیش��تر ب��ا کاری که 
انجمن انجام می دهد و به علاوه معرفی اقدامات روی 
س��ایت انجمن در پی معرفی خود هستیم. خیلی از 

خیرین بعد از دیدن فعالیت ها و 
عملکرد انجمن روی سایت این 
اش��تیاق را پیدا می کنن��د که با 

انجمن همکاری کنند.  
 افزایش تعداد موسسات 
خیریه از منظر بیرونی اتفاق 
خوب�ی به نظر می رس�د.  چه 
اتفاقی افتاده که ش�ما از این 

قضیه ابراز تاسف می کنید؟
متاس��فانه عنصر شفافیت در 
فعالی��ت بس��یاری از انجمن ها 
وج��ود ن��دارد. وج��ود چنی��ن 
معضل��ی باع��ث می ش��ود نظر 
خیری��ن درب��اره موسس��ات و 
انجمن های خیری��ه تغییر کند. 
خیل��ی از مراجعه کنن��دگان به 
»انجمن معلولان ضایعه نخاعی 
تهران« درمورد این عدم اعتماد 
ب��ه برخ��ی موسس��ات صحبت 
می کنن��د. آنه��ا نمی توانن��د به 

هرجایی اعتم��اد کنن��د. در چنین ش��رایطی، کار 
موسسات ما چند برابر می شود چون هم باید اعتماد 
از دست رفته نسبت به موسسات خیریه را بازگردانیم 
و از س��وی دیگر با ش��فافیت در فعالیت هایمان این 
اعتم��اد را افزای��ش دهیم. بای��د به آنه��ا بقبولانیم 
کمک هایی که به انجمن می کنند، بلکه در راستای 

اهداف انجمن هزینه می شود.  
 انجمن ش�ما به لحاظ مالی چ�ه نیازهایی 
دارد و چه اه�داف بلندم�دت و کوتاه مدتی را 

برای انجام فعالیت هایش در نظر گرفته است؟
ما مقول��ه آموزش را در ص��در فعالیت هایمان قرار 

داده ایم.
در سال جدید تصمیم گرفتیم عمده فعالیت های 
خودم��ان را روی مقول��ه آموزش و فرهنگ س��ازی 
متمرکز کنیم. پیش از این حمایت را به صورت جدی 

انجام می دادیم اما به این نتیجه رسیدیم که حمایت 
بدون آموزش به بچه های تحت پوشش کمک شایانی 
نمی کند.  آم��وزش از طریق فرهنگ س��ازی آنها را 
آماده ورود ب��ه جامعه می کند.  بنابراین بیش��ترین 
اهمیت را ب��ه کارگاه ه��ای آموزش��ی و برنامه های 

علمی- آموزشی می دهیم. 
در همین راس��تا همایش های علمی ه��م برگزار 
می کنیم و البته برای ش��رکت بچه ه��ا در کارگاه ها 
امکاناتی نظیر ای��اب و ذهاب را فراه��م می کنیم تا 
بتوانن��د در کارگاه ها ش��رکت کنن��د. در ادامه روی 
کمک هزینه های درمانی و کمک رسانی برای خرید 
تجهی��زات پزش��کی)از خرید ویلچر و تش��ک روی 
ویلچر و تش��ک روی تخت گرفته ت��ا بقیه امکانات( 
تمرکز می کنیم. از س��وی دیگر افرادی هم هستند 
که تحت پوشش انجمن هستند و به صورت ماهیانه 
مبالغی به آنها داده می ش��ود. از طرف دیگر، در طول  
سال در دو تا سه نوبت به افراد نیازمند بن می دهیم و 
در آغاز  سال تحصیلی هم به بچه های ضایعه نخاعی 
یا کودکانی که در این خانواده ه��ا زندگی می کنند، 

لوازم التحریر می دهیم.  
 ب�ا ت��وجه ب��ه این ک�ه 
ب�ه عنوان  فرهن��گ س�ازی 
یک�ی از ارکان دارای اهمی�ت 
از س�وی ش�ما هم مورد توجه 
قرار گرفته، در مقوله آموزش 
چه خلأه�ای احتمال�ی وجود 
دارند که فعالیت های شما را با 

مشکل مواجه می کنند؟
در این زمینه مش��کلات زیادی 
وجود دارد. به عنوان مثال ما برای 
ش��رکت کردن افراد تحت پوشش 
انجم��ن در کارگاه های آموزش��ی 
نی��از ب��ه وس��ایل ای��اب و ذهابی 
داریم ک��ه مخصوص آنها باش��د. 
همان طور ک��ه می دانید، بچه های 
ام��کان جابه جایی  ضایعه نخاعی 
با وس��ایل نقلیه عمومی را ندارند. 
درحال حاضر س��امانه اتوبوسرانی 
چند دستگاه اتوبوس را در اختیار 
این افراد قرار می دهد اما تعداد این 
وس��ایل کافی نیست. ما این مش��کلات را داریم و از 
سوی دیگر برخی مشکلات هم در جامعه وجود دارد 
اما هدف اصلی ما بچه های تحت پوشش هستند. اگر 
بتوانیم همین افراد را ب��رای ورود به جامعه توانمند 
کنیم و آنه��ا را به زندگی ع��ادی برگردانیم، وظیفه 
اصلی خود را انجام داده ایم. از س��وی دیگر تلاش ما 
در جهتی است که افراد مبتلا به ضایعه نخاعی روی 
مسائل و مشکلات خود آگاهی پیدا کنند و در ادامه 
از پیش��رفت بیماری در آنها جلوگی��ری کنیم. برای 
رس��یدن به این هدف، یک س��ری کارگاه آموزشی 
با حضور پزش��ک برگزار می کنیم که طی آن بچه ها 
س��والات خود را از پزشکان آش��نا با مسائل آسیب 
نخاعی می پرسند و پاس��خ آن را دریافت می کنند. با 
برگزاری کنفرانس ه��ای اینترنتی و چاپ مقالات به 
فرهنگ سازی در میان افراد جامعه هم می اندیشیم 

اما تمرکز اصلی م��ا روی افراد مبتلا به ضایعه نخاعی 
است.  

 مش�کلات موسسه شما به مس�أله ایاب و 
ذهاب افراد تحت پوشش محدود می شود؟

نه. یکی دیگر از مش��کلات ما به جز ایاب و ذهاب 
با وس��ایل نقلیه، رفت و آمد در محیط شهری است 
که اصلا وضعیت مناس��بی ندارد. در همین راستا در 
جلسات مناسب سازی ش��هرداری که ماهانه یک بار 
برگزار می شود، شرکت می کنیم و نظرات خود را هم 
می دهیم. اما بقیه ماجرا و تحقق خواس��ته های ما به 

اقدامات مسئولان برمی گردد.  
 در ح�وزه تعاملی که با دانش�گاه ها دارید، 
چه مشکلاتی وجود دارد که باید درصدد رفع 

آنها برآمد؟
نکته اساس��ی در ای��ن م��ورد به مقول��ه آموزش 
دانش��جویان مربوط است. دانش��جویان رشته های 
توانبخشی، مددکاری و فیزیوتراپی باید با افراد بیمار 
آشنایی داش��ته باشند، یعنی نگاهش��ان به فعالیت 
در رشته تحصیلی که در دانش��گاه آموخته اند، تنها 

محدود به مباحث تئوریک نباشد.  
 برای حل این مشکلات و پر کردن خلأ های 

آموزشی چه پیشنهادی دارید؟
ب��رای آش��نایی بیش��تر می توانن��د در فض��ای 
بیمارستان ها یا فعالیت در مراکز مثل مرکز ما بیماران 
را ببینند و اساس��ا متوجه ش��وند یک بیمار مبتلا به 
ضایعه نخاعی یا یک بیمار ویلچری یعنی چه؟ شخص 
ضایعه نخاعی صرفا کس��ی نیس��ت که روی صندلی 
چرخدار نشسته است. باید بدانیم این فرد با چه مسائل 
و مشکلاتی مواجه اس��ت. از این نظر خلأ های زیادی 
وجود دارد. حتی برخی از کاردرمان های ما هس��تند 
که هنوز نمی دانند با یک بیمار آسیب نخاعی چگونه 
باید برخورد کنند. حتی برخی از پزشکان هم در این 
زمینه مش��کل دارند. برای حل این مشکل شاید لازم 
باشد دانش��جویان از کارورزی هایی که در دانشگاه ها 
برگزار می شود، استفاده کنند و در بیمارستان ها هم 
با بیماران مواجه شوند. حتی می شود برای افرادی که 
کارش��ان با بیماران ضایعه نخاعی در ارتباط است در 
دانشگاه واحدهای درسی برگزار کنند تا با مشکلات 
افراد آسیب نخاعی بیشتر آشنا شوند.  حتی آموزش 
و پرورش هم می تواند در این زمینه کمک رسان باشد.  
 در ح�وزه ش�هری و اس�تفاده از امکانات 

شهری وضع چگونه است؟
با وجود آن که تا این حد درباره فعالیت های خیریه 
صحبت می کنیم، معلولان و مبتلای��ان به ضایعات 
نخاعی از چند دس��تگاه عابر بانک موجود در خیابان 
می توانند اس��تفاده کنن��د. از چند تلف��ن عمومی و 
حتی از چه تعداد از بانک ها می توانند استفاده کنند.  
همه این مکان ها مراکز عمومی هستند و هرکس از 
شهروندان حق اس��تفاده از آنها را دارد. افراد آسیب 
نخاعی هم ش��هروندان همین کش��ور هس��تند اما 
نمی توانند از امکانات عمومی که حق استفاده از آنها 
را دارند، اس��تفاده کنند. البته در یکی، 2  سال اخیر 
از سوی شهرداری ها همکاری هایی صورت گرفته اما 

هنوز جای کارهای بسیاری وجود دارد. 
ادامه در صفحه 11

ذره بین

ادامه از صفحه 9

موانع پیش روی مددکاران حوزه کودک

نگاه های مردمی و دولتی

حمایت از حقوق کودکان به ویژه آن دس��ته 
ک��ه مح��روم دانس��ته می ش��وند و در معرض 
آسیب   های ناش��ی از بحران   ها و نابسامانی های 
اجتماعی و حوادث طبیعی هستند، وظیفه ای 
کاملا انس��انی اس��ت که برعهده هم��ه افراد، 
س��ازمان   ها و نهاد ه��ای ی��ک جامعه اس��ت.  
بی   ش��ک بدون توجه کافی به حقوق کودکان 
و سرمایه گذاری و برنامه ریزی در امر آموزش، 
بهداشت و ارتقای س��طح زندگی آنان امیدی 
برای دس��تیابی به دنیایی بهتر وجود نخواهد 

داشت. 
  انجمن ه��ای فع��ال در زمین��ه حمای��ت 
از ک��ودکان کار به عن��وان نه��ادی مردم��ی، 
غیردولتی، غیرسیاس��ی و غیرانتفاعی فعالیت 
می کنن��د و هدف آنها حمای��ت از کودکان کار 
و کودکان در معرض آسیب است. انجمن های 
فعال در زمینه حقوق کودک از اوایل دهه 80 
فعالیت جدی خود را ش��روع کردند و بدون در 
نظر گرفتن ملیت، قومیت، جنسیت، رنگ، نژاد 
و مذهب ب��ه کودکان کار و در معرض آس��یب، 
خدمات آموزش��ی- حمایتی را به شکل کاملا 
رایگان ارایه داده اند.  تنه��ا آرزویی که اعضای 
این انجمن ها در ذهن خود دارند و هر روز آن را 
می پرورانند، این است که دنیایی شکل بگیرد 

ک��ه در آن تم��ام کودکان 
ع��اری از هرگونه تبعیضی 
از حق ه��ای مختلف��ی که 
جزو موارد اولیه حق حیات 
به شمار می روند، بهره مند 

باشند. 
واقعی��ت آن اس��ت ک��ه 
مش��کلات ک��ودکان کار را 
نمی ت��وان ب��ا فعالیت یک 
نه��اد، آن ه��م ی��ک نهاد 
حل وفص��ل  خصوص��ی 
ک��رد؛ س��اماندهی بح��ث 
نیازمند یک  ک��ودکان کار 

همبس��تگی اجتماعی و فعالیت دسته جمعی 
اس��ت؛ اخی��را وزارت  کار و تع��اون اجتماعی 
طرحی مبنی ب��ر بیمه ک��ودکان کار را مطرح 
ک��رده ک��ه در آن ک��ودکان بیمه می ش��وند. 
براساس این طرح که با همکاري وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعي، بیمه س��لامت ایرانیان و 
سازمان  های مردم نهاد انجام شده، 120کودک 
به طور نمادین تحت پوشش بیمه قرار گرفته اند 

و برای آنه��ا دفترچه تأمی��ن اجتماعي صادر 
ش��ده اس��ت. البته آن طور که مشخص است، 
بیمه 120 کودک جنبه نمادی��ن دارد و گفته 
ش��ده که تمامي ک��ودکان کاری ک��ه از طریق 
NGO ه��ا معرف��ي مي  ش��وند از ای��ن بیمه 
بهره  مند خواهند ش��د. امیدواری��م زمانی که 
این بیمه برای ک��ودکان کار فراهم می ش��ود، 
قدم بزرگ��ي در زمینه حمای��ت از کودکان کار 

برداشته شده باشد. 
طرح های��ی از این دس��ت می توان��د در رفع 
پدیده کودکان کار موثر باشد و آنان را تا حدی 

در امنیت و آسایش قرار دهد. 
یک��ی از مش��کلات ج��دی فع��الان واقعی 
حقوق کودک، آمارهایی اس��ت که هر از چند 
گاه از طرف بعضی از نهادها منتش��ر می ش��ود 
و کودکان کار را با بیماری های مختلف معرفی 
می کند. این مسأله باعث می شود که فعالان و 
داوطلبان کمتری به انجمن ها مراجعه کرده و 
نیروی خود را وقف حقوق کودکان کنند. برای 
نمونه در چند ماه گذشته شاهد آن بوده ایم که 
براس��اس یک مطالعه روی 1000 کودک کار، 
72 درصد از آنها دارای سوءمصرف مواد مخدر 
دانس��ته ش��ده اند که چیزی حدود 5 درصد از 
آنان هم از مواد تزریقی اس��تفاده می کرده اند 
و 30 درص��د از آنه��ا ه��م 
داش��ته اند.   پرخطر  روابط 
طب��ق آمارهایی ک��ه ارایه 
می شود، ش��یوع ایدز بین 
45براب��ر  ک��ودکان کار 
جمعی��ت ع��ادی جامع��ه 
دانسته می شود. همان طور 
که اشاره ش��د، این آمارها 
کار را ب��رای فعالان حقوق 
ک��ودک س��خت ک��رده و 
اش��تیاق داوطلب��ان برای 
خدمت به ک��ودکان کار را 
به ط��ور چش��مگیری کم 
می کن��د. یک نگرش دیگر هم وج��ود دارد که 
کودکان کار را عضو گروهی می دانند که به طور 
تیمی فعالیت می کنن��د و به کارهای مختلف- 
حتی دزدی- دس��ت می زنند. همه این موارد 
باعث می ش��ود ک��ه انجمن های فع��ال در این 
زمین��ه نتوانند به خوبی فعالی��ت خود را ادامه 
دهند و متناسب با نیازهایی که دارند به جذب 

داوطلب و کمک مادی بپردازند. 

فعلا کشور ما جزو کش��ورهای جوان در دنیا 
شناخته شده است، ولی جمعیت ما به سرعت 
به میانسالی نزدیک می ش��ود و در اندک زمان 
دارای کشوری میانسال با تعداد سالمندان زیاد 
خواهیم بود. خوشبختانه در کشور ما همگام با 
جامعه جهانی و بنا بر یک س��ری از س��نت ها و 
مسائل عرفی مقدمات و مقررات خاصی جهت 
حمایت این قش��ر جامعه در دست اقدام است. 
از  س��ال 78 نگاه به س��المند با قوانینی خاص 
مورد توجه قرار گرفت و در سال 80 با برگزاری 
اولین کنگره سالمندی در دانشگاه توانبخشی 
توجه بیشتری به این مس��أله به عمل آمد. اما 
نکته ای که درمورد کار با س��المندان به چشم 
می خورد و حضور و فعالی��ت خیریه ها در این 
زمینه را با مشکل روبه رو می کند، این است که 
نگاه های مردمی و دولتی به این خیریه ها مثل 
یک خیریه که مربوط به رفع بیماری می شود، 

نیست.
م��ردم آنقدرها که شایس��ته اس��ت، کمک 

داوطلبانه ای در این زمین��ه انجام نمی دهند و 
فکر می کنند که دولت به تنهایی پیگیر مسائل 
مربوط به این قشر اس��ت و نیازی به توجه آنها 

نیست.
بزرگترین مش��کل س��المندان و گروه هایی 
که با ای��ن محوریت فعالی��ت می کنند، همین 
عدم توجه مردمی اس��ت؛ یعنی مردم ترجیح 
می دهند نیروی م��ادی و معنوی خ��ود را در 
یک انجمن که مربوط به بیماران صعب العلاج 
اس��ت صرف کنند تا انجمنی که به سالمندان 
کمک می کند. مورد دیگر هم این است که این 
خیریه ها از فقر مالی رنج می برند. البته فضای 
فیزیکی شهرها به ویژه شهرهای پرجمعیت هم 
متناسب با عبور و مرور سالمندان تعبیه نشده 
و آنها نمی توانند با حفظ استقلال خود در شهر 
حضور پی��دا کنند و بخواهند از یک گوش��ه به 
ط��رف دیگ��ر بروند؛ ب��ا این وضع س��المندان 
نمی توانن��د بدون نی��از به کم��ک دیگران در 

جامعه حضور مستمر و فعال داشته باشند. 

|  جابر مُستوفی |    مددکار کودکان کار|

یکی از مشکلات جدی 
فعالان واقعی حقوق کودک، 
آمارهایی است که هر از چند 
گاه از طرف بعضی از نهادها 

منتشر می شود و کودکان کار 
 را با بیماری های مختلف

 معرفی می کنند

با وجود آن که تا این حد درباره 
فعالیت های خیریه صحبت 

می کنیم، معلولان و مبتلایان 
به ضایعات نخاعی از چند 
دستگاه عابر بانک موجود 

در خیابان می توانند استفاده 
کنند. از چند تلفن عمومی و 
حتی از چه تعداد از بانک ها 

می توانند استفاده کنند.  همه 
این مکان ها مراکز عمومی 

هستند و هرکس از شهروندان 
حق استفاده از آنها را دارد


